



146TH IPU ASSEMBLY
المنامة، البحرين
MANAMA, BAHRAIN
11-15 MARCH 2023 - ٢٠٢٣ مارس ١١-١٥

الجمعية العامة الـ 146 للاتحاد البرلماني الدولي

المنامة (11 - 15 آذار/مارس 2023)



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

ورشة عمل بشأن الصحة الجنسية والإنجابية

إعداد الشباب لحياة آمنة، وصحية، ومرضية:

نحوض البرلمانين بالتربية الجنسية الشاملة مع مجتمعاتهم المحلية ولصالحها

الثلاثاء 14 آذار/مارس، 17:00 - 18:30

القاعة الكبرى E (Grand Hall E)

المذكرة التوضيحية

المعلومات الأساسية

في إعلان كيغالي الذي تم إقراره في الجمعية العامة الـ 145 للاتحاد البرلماني الدولي في رواندا¹، التزم البرلمانون من جميع أنحاء العالم بإنهاء التمييز القائم على الجندر والعنف والممارسات الضارة الأخرى، وضمان الوصول إلى الصحة الجنسية والإنجابية والحقوق والعدالة لجميع النساء والفتيات.

ويمكن للتربية الجنسية الشاملة، وهي عملية تعليم وتعلم قائمة على المناهج الدراسية، أن تغير قواعد اللعبة في جعل هذه الرؤية حقيقة واقعة. وتتمثل أهدافها في ما يلي:

- تحسين المعرفة والفهم، وتصحيح المفاهيم الخاطئة، من خلال توفير معلومات مناسبة للعمر ودقيقة علمياً وذات صلة ثقافية

¹ الاتحاد البرلماني الدولي، : المساواة بين الرجال والنساء (الجنسانية) والبرلمانات المراعية للمنظور الجنسدي باعتبارها دوافع للتغيير من أجل عالم أكثر صموداً، وسلماً، وهو قرار اتخذ في الجمعية العامة الـ 145 للاتحاد البرلماني الدولي، كيغالي، رواندا، 15 تشرين الأول/أكتوبر 2022: <https://arabipu.org/upload/UPI/3097401018a.pdf>



- تعزيز الوعي الذاتي والمعايير المنصفة والمحترمة للآخرين، من خلال إتاحة الفرص لمناقشة الأفكار والمشاعر والمواقف والقيم والتفكير فيها
- بناء المهارات الاجتماعية اللازمة لاتخاذ خيارات مسؤولة وتنفيذها، من خلال إتاحة فرص منظمة لممارسة تلك المهارات

وفي عالم لا يزال فيه فيروس نقص المناعة البشرية والإيدز والأمراض المنقولة عن طريق الاتصال الجنسي والحمل غير المقصود والعنف القائم على الجندر وعدم المساواة بين الرجال والنساء تشكل مخاطر جسيمة على رفاه الشباب، تمثل التربية الجنسية الشاملة طريقاً هاماً لإعداد الأطفال والمراهقين للخيارات التي سيحتاجون إلى اتخاذها والتحديات التي من المحتمل أن يواجهوها في حياتهم الجنسية والإنجابية.

وعلى الرغم من ورود أدلة² سليمة على أن التربية الجنسية الشاملة المصممة والمنجزة بشكل جيد تساهم في الصحة الجنسية والإنجابية الجيدة، وأنها لا تسبب ضرراً أو تعجل بالنشاط الجنسي، إلا أنه يمكن أن تكون موضوعاً حساساً.

وتأتي المقاومة من مجموعة متنوعة من الجهات المعنية ولأسباب عديدة. لكن تأثير هذه المقاومة هو نفسه في النهاية: فهو يعزز المعلومات المضللة ويعرض للخطر فرص الشباب للاستعداد لحياة آمنة ومنتجة ومرضية.

وإن الالتزام والنقاش والتسوية ضرورية لبناء الدعم والتغلب على مقاومة التربية الجنسية الشاملة. وليس من المستغرب أن يضطلع البرلمانون بدور حاسم في هذا العمل، وكذلك في الاستجابة للنداءات المتزايدة الموجهة إلى البلدان لتقديم التربية الجنسية الشاملة في إطار البرامج الوطنية.

ويرد إجماع متزايد بين الحكومة والبرلمان والمجتمع المدني حول قيمة التربية الجنسية الشاملة - وتبذل جهود منسقة لإشراك أولئك الذين ليسوا متأكدين من قيمتها أو يقاومونها.

وتتماشى التربية الجنسية الشاملة مع التزام خطة التنمية المستدامة للعام 2030 بتثقيف الأطفال من أجل أنماط الحياة المستدامة وحقوق الإنسان والمساواة بين الرجال والنساء (الجندرية)³. وهي تتسق أيضاً مع الاهتمام

² منظمة الأمم المتحدة للتربية والعلم والثقافة (اليونسكو) وغيرها، التوجيه التقني الدولي بشأن التربية الجنسية: نهج مستنير بالأدلة (باريس: اليونسكو، 2018): <https://unesdoc.unesco.org/ark:/48223/pf0000260770>

³ منظمة الصحة العالمية، "صحة المراهقين": https://www.who.int/health-topics/adolescent-health#tab=tab_1

الخاص الذي أولاه الاتحاد البرلماني الدولي للمراهقين في قراره التاريخي، بعنوان: "تحقيق التغطية الصحية الشاملة بحلول العام 2030: دور البرلمان في ضمان الحق في الصحة"، الذي اعتمدته الجمعية العامة الـ 141 في بلغراد، صربيا⁴. في نهاية المطاف، توفر التربية الجنسية الشاملة فرصة للبرلمانيين للاستفادة من ولاية عالمية للعمل مع مجتمعاتهم المحلية ولصالحها.

نقاش

ستجتمع ورشة العمل هذه البرلمانيين لتبادل وجهات النظر بشأن التربية الجنسية الشاملة من سياقاتهم الوطنية. وسيناقش المشاركون المسائل التالية، مع الإشارة بوجه خاص إلى المهام البرلمانية:

1. لماذا من الهام للبرلمانيين فهم التربية الجنسية الشاملة والمشاركة فيها كأولوية سياسية، سواء أعلى الصعيد العالمي أو في الدوائر الانتخابية الفردية؟
2. ما هي التحديات والحواجز التي يواجهها البرلمانيون في النهوض بالتربية الجنسية الشاملة؟
3. كيف يمكن للبرلمانيين تكييف استراتيجيات ناجحة لتعزيز وحماية والتشجيع على التربية الجنسية الشاملة في بلدانهم؟
4. ما هي الحواجز القانونية التي تحول دون حصول الشباب على خدمات التربية الجنسية الشاملة في سياقات كل بلد على حدة؟
5. كيف يمكن خدمة هؤلاء الشباب الذين يصعب الوصول إليهم؟

⁴ الاتحاد البرلماني الدولي، تحقيق التغطية الصحية الشاملة بحلول العام 2030: دور البرلمان في ضمان الحق في الصحة، وهو قرار اتخذ في الجمعية العامة الـ 141 للاتحاد البرلماني الدولي، بلغراد، صربيا، 17 تشرين الأول/أكتوبر 2019:

<https://arabipu.org/upload/UPI/3024712507.pdf>





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.



146TH IPU ASSEMBLY
المنامة، البحرين
MANAMA, BAHRAIN
11-15 MARCH 2023 - ١٠ مارس ٢٠٢٣

146th IPU Assembly Manama (11–15 March 2023)

Workshop on sexual and reproductive health

Preparing young people for a safe, healthy, fulfilling life: Parliamentarians advancing comprehensive sexuality education (CSE) with and for their communities

Tuesday, 14 March 2023, 17:00 – 18:30
Grand Hall E (EWB)

Concept note

Background

In the Kigali Declaration endorsed at the 145th IPU Assembly in Rwanda,¹ parliamentarians from around the world committed to end gender-based discrimination, violence and other harmful practices, and to ensure access to sexual and reproductive health, rights and justice for all women and girls.

Comprehensive sexuality education (CSE), a curriculum-based process of teaching and learning, can be a game-changer in making this vision a reality. Its aims are as follows:

- To improve knowledge and understanding, and to correct misconceptions, by providing age-appropriate, scientifically accurate and culturally relevant information
- To promote self-awareness and norms that are equitable and respectful of others, by providing opportunities to discuss and reflect on thoughts and feelings, attitudes and values
- To build the social skills needed to make responsible choices and to carry them out, by providing structured opportunities to practise those skills

In a world where HIV and AIDS, sexually transmitted infections, unintended pregnancies, gender-based violence and gender inequality still pose serious risks to young peoples' well-being, CSE is an important route to preparing children and adolescents for the choices they will need to make and the challenges they are likely to face in their sexual and reproductive lives.

Although there is sound evidence² that well-designed and well-delivered CSE contributes to good sexual and reproductive health, and that it does not cause harm or hasten sexual activity, it can be a sensitive topic.

¹ IPU, *Gender equality and gender-sensitive parliaments as drivers of change for a more resilient and peaceful world*, resolution adopted at the 145th IPU Assembly, Kigali, Rwanda, 15 October 2022:

<https://www.ipu.org/file/15355/download>.

² United Nations Educational, Scientific and Cultural Organization (UNESCO) and others, *International technical guidance on sexuality education: an evidence-informed approach* (Paris: UNESCO, 2018):

<https://unesdoc.unesco.org/ark:/48223/pf0000260770>.

Resistance comes from a variety of stakeholders, and for many reasons. But the impact of this resistance is ultimately the same: it promotes misinformation and jeopardizes young people's opportunities to prepare for a safe, productive, fulfilling life.

Commitment, conversation and compromise are essential for building support and overcoming resistance to CSE. It is no surprise that parliamentarians have a critical role to play in this work, as well as in responding to growing calls for countries to deliver CSE within national programmes.

There is a growing consensus between government, parliament and civil society about the value of CSE – and there are coordinated efforts to engage those who are unsure about its value or are resistant to it.

CSE aligns with the 2030 Agenda for Sustainable Development commitment to educate children for sustainable lifestyles, human rights and gender equality.³ It is also consistent with the special attention given to adolescents in the IPU's landmark resolution *Achieving universal health coverage by 2030: The role of parliaments in ensuring the right to health*, adopted at the 141st Assembly in Belgrade, Serbia.⁴ Ultimately, CSE presents an opportunity for parliamentarians to harness a global mandate to work with and for their communities.

Discussion

This workshop will bring together parliamentarians to share perspectives on CSE from their national contexts. Participants will discuss the following questions, with particular reference to parliamentary functions:

1. Why is it important for parliamentarians to understand and engage with CSE as a political priority, both globally and in individual constituencies?
2. What are the challenges and barriers that parliamentarians face in advancing CSE?
3. How can parliamentarians adapt successful strategies for promoting, protecting and enhancing CSE in their respective countries?
4. What are the legal barriers that prevent young people from accessing CSE services in individual country contexts?
5. How can those young people who are hardest to reach be served?

³ World Health Organization, "Adolescent health": https://www.who.int/health-topics/adolescent-health#tab=tab_1.

⁴ IPU, *Achieving universal health coverage by 2030: The role of parliaments in ensuring the right to health*, resolution adopted at the 141st IPU Assembly, Belgrade, Serbia, 17 October 2019: <https://www.ipu.org/file/8200/download>.